
AUGUSTIN BUNEA - UN CANONIC DIN BLAJ 
LA ROMA ŞI VIENA 

VALERIA SOROŞTINEAN 

Augustin Bunea s-a născut la Vad, Făgăraş la 4 august 1857; a stu
diat în clasele gimnaziale la Braşov şi Blaj, iar din 1877 este trimis ca 
alumn la Roma unde va urma filosofia şi teologia. Aici îşi va da şi doc
toratul în teologie dogmatică cu titlul Despre Sacramentul Sfintei Eu
haristii în 1881, iar în 1882 va fi hirotonit preot. Va ajunge secretar al 
mitropolitului Ioan Vancea de Buteasa, şi din 1898 canonic în capitlul 
Mitropoliei din Blaj. 

Este autorul unui şir impresionant de lucrări de istorie bisericească. 
Incepe în 1890 cu o interesantă biografie închinată mitropolitului Ioan 
Vancea de Buteasa, oferind informaţii interesante despre participarea aces
tuia între 1869-1870 la Conciliul Vatican I. 

Urmează apoi Cestiuni din dreptul şi istoria Bisericii Româneşti 
Unite (vol. II, 1893), o lucrare de răspuns la articolele lui Nicolae Densu
şianu din Gazeta Transilvaniei. 

Lucrarea sa fundamentală este considerată a fi Din istoria români
lor. Episcopul Ioan lnochentie Micu (Blaj, 1900). 

In 1903 apare lucrarea Discursuri. Autonomia bisericească. Diverse. 
Având la bază 250 de documente în mai multe limbi, Episcopii Petru· 
Paul Aron şi Dionisie Novacovici ... este o istorie care, aşa cum spune· 
autorul, nu poate fi decât „în prima linie bisericească, fiind atunci bi
serica unica instituţiune ce au avut-o ei (românii) în trecut şi ,b au şi 
astăzi în ţările Coroanei ungare"1

• 

Episcopiile româneşti din secolele XVI-XVII, opinia sa despre mi
tropolia Bălgradului înainte de Mihai Viteazul şi episcopiile catolice din 
Transilvania reprezintă cele trei mari secţiuni ale cărţii sale Istoria ro
mânilor din Ardeal şi Ungaria, apărută în 1904. 

Celelalte opere ale sale se circumscriu raportului uneori atât de fra
gil dintre ortodocşi şi greco-catolici: Vechile episcopii româneşti a Va
dului, Geoagiului, Silvaşului şi Belgradului, Sava Brancovici sau Statis
tica românilor din Transilvania în 1750, în timpul lui Petru Paul Aron. 

Dar ultimele sale lucrări demonstrează şi o sensibilă şi promiţătoare 
trecere la o viziune de ansamblu asupra românilor, de la începuturile 
creştinismului în ţara noastră şi până la instaurarea stăpânirii habsbur
gice, cum ar fi lncercare de istorie a românilor până la 1382 şi începu
tul a ceea ce ar fi trebuit să fie o Istorie a regimentelor grănicereşti, pu
t>licate postum; prima sub egida Academiei - al cărei membru titular 
devenise în 1909 -, iar a doua de către Ştefan Manciulea, bibliotecarul 
Mitropoliei blăjene în perioada interbelică. 

Un fapt nu trebuie uitat: în 1891, împreună cu Vasile Hossu, viitor 
episcop al Lugojului, şi cu Victor Szmigelsky contribuie la apariţia ofi-
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dosului Mitropoliei din Blaj, Unirea. Aceasta publicaţie îi oferă cea mai 
potrivită formă pentru a judeca şi evalua lumea românească în care a 
trăit, prin numeroasele articole publicate. 

Moare subit la 30 noiembrie 1909, după ce participase la o şedinţă 
a sinodului arhidiecezan. Işi pregătise cu câteva zile înainte discursul de 
recepţie la Academie, intitulat Stăpânii Ţării Oltului. 

Inmormântarea sa, la 2 decembrie Hl09, a fost o manifestare a sin
cerelor păreri de rău ale românilor de dincolo şi dincoace de Carpaţi, de 
la reprezentanţii P.N.R. la Capitlul din Blaj şi Astra de la Sibiu, şi până 
la reprezentanţii românilor macedoneni. Dintre marii istorici contem
porani cu el, l-au apreciat îndeosebi Nicolae Iorga şi Ioan Lupaş. 

Cei din Blaj au fost încredinţaţi că odată cu moartea lui „s-a stins 
al patrulea luceafăr, care alăturea de Şincai, Clain şi Maior a fost o glo
rie a Blajului şi a întreg neamului românesc"2• 

Homa a fost pentru preotul şi istoricul greco-catolic „un refugiu" de 
cele mai multe ori spiritual din faţa greutăţilor prin care Biserica greco
catolică, dar şi ortodoxă din Transilvania au trecut. Nu a fost de multe 
ori la Roma, dar alături de perioada anilor de studii (1877-1882) a mai 
fost aici în 1906, şi această viziUt nu a fost una oarecare. Aceasta pentru 
cil a trebuit să îmbine viziunea bisericească asupra lumii cu cea politică. 

In general el nu a fost un om politic în adevărata accepţie a cu
vântului, dar s-a aflat mereu acolo unde se petreceau lucruri importante 
pentru istoria noastră. 

De fapt, Augustin Bunea încearcă să vadă istoria noastră prin prisma 
atotputernicei Biserici catolice. Astfel îşi va aduce mereu aminte că, pe 
vremea când studia teologia la „Propaganda Fide", clădise împreună cu 
consulul regatului României la Roma, Obedenariu, planul de a-i atrage 
la unirea cu Roma pe macedo-români, şi se vedea „apostolul" eliberării 
lor. Pentru el ortodoxia nu mai are o profunzime interioară, ci doar un 
fast exterior, şi, convins de acest lucru, se miră în 1904, într-un articol 
din Unirea „de ce cuţo-vlahii mai ţin cu ortodoxia din Fanar?"3 . Caută 
mereu soluţii, negând totuşi în ansamblu realitatea pe care o vedea, şi 
anume că poporul român (cel din regatul României) a ales să rămână or
todox, indiferent la acuzaţiile de imobilism aduse ortodoxiei din această 
parte a „Orientului", prin care Roma înţelegea în continuare şi Europa 
Răsăriteană mărginită sau făcând parte din trei imperii: Habsburgic, ţa
rist şi Otoman. 

Ideile cu c.:ire el merge la Roma în 1906 sunt şi acelea ale unei per
sonalităţi deosebite în regatul României; este vorba de principele Vladimir 
Ghika. Acesta era convins în fervoarea sa religioasă, că va putea să ră
mână un la fel de bun ortodox şi după convertirea sa la catolicism. 

Revenind la momentul sosirii sale la Roma, Augustin Bunea trebuia 
să obţină oficial din partea Vaticanului aprobarea hotărârilor sinodului 
al III-iea mitropolitan, dar pe de altă parte a avut şi două misiuni con
fidenţiale. Prima era aceea de a obţine sprijinul Romei în faţa tendinţei 
Bisericii catolice din Ungaria de a desfiinţa autonomia celei greca-cato
lice, ceea ce ar fi adus-o într-o stare de inferioritate chiar şi faţă de Bi
serica ortodoxă. In al doilea rând, era într-un fel cel care continua la 
Vatican dialogul început de papa Pius X cu Vladimir Ghika. 
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In primele sale contacte cu „Propaganda Fide", el este surprins de 
ideile care se vehiculau în cercurile de la Vatican, şi anume accentul pus 
pe reluarea unei concepţii de „reconquistă" religioasă în Europa Răsă~ 
riteană. 

I se cere să scrie un memoriu pe această temă, cu referire directă la 
poporul român, şi se simte totuşi nepregătit, deşi discutase şi cu Vladi
mir Ghika despre un lucru asemănător. 

Acest memoriu se va intitula Memoriale per l'unione del popoto ru
meno con la Santa Chiesa Romana, şi ne dăm seama de la început că el 
„îşi scrie memoriul" ca un bun elev al „Propagandei Fide", dar şi con
vins (este greu de stabilit în ce proporţie) de probabilitatea îndeplinirii 
lucrurilor scrise de el. 

De la început trebuie subliniat că el consideră unirea religioasă a fi 
„un instrument eficace pentru o renaştere religioasă şi morală a acestui 
popor (român)"4. 

Mai mult, România ar fi trebuit să ajungă un centru puternic de ira
diere pentru „la fede cattolica nell'Oriente e specialmente nella penisola 
balcanica"5. 

In rândurile care urmează ale memoriului pare că autorul se trans
pune viziunii altei epoci, lăudând frumuseţea şi bogăţia pământului Ro
mâniei şi arătând că aceasta are, în primul rând, multe biserici şi mă
năstiri şi o serie de familii aristocratice, care recomandă această ţară a 
fi demnă de a i se încredinţa această misiune. 

Ba mai mult, ea poate fi un loc de unde se va putea extinde „il regno 
del nostro Signore Gesu Christo per tutta la terra"G. 

Interesantă este justificarea pe care Augustin Bunea o dă acestei 
posibile acţiuni, eminamente religioasă: războiul ruso-japonez (1904-
1905). Acest conflict se consideră că a adus Imperiul ţarist nu neapărat 
în pragul unui colaps economico-social, ci în faţa unuia moral, peste care 
nu s-a mai putut trece. 

Imaginea ameninţătoare a acestui imperiu i-a făcut întotdeauna pe
diplomaţi să considere că acesta este mereu în stare „să-şi sufoce" în 
varii feluri vecinii, inclusiv prin agitarea ideii panslaviste, alături de o 
ortodoxie împilată deja de secole de Imperiul Otoman. Deci se conchide 
în memoriu, acum (1906) ar fi momentul pentru a declanşa acţiunea de 
trecere a românilor de la Biserica ortodoxă la cea greco-catolică. 

Fără îndoială, el este într-un fel „nevoit" să folosească şi artificii de· 
stil, prezentând la un moment dat regatul României ca un loc al incul
turii şi necivilizării, în raport cu Roma. 

D2i· clin zece file ale memoriului, mai mult de jumătate se doresc o 
pledoarie pentru susţinerea drepturilor Bisericii greco-catolice, deoarc.::i' 
arată Bunea cu deplin temei, dacă aceste drepturi ar fi nesocotite, atunci 
actul religios al unirii nu va mai exercita nici o influenţă, nici chiar asu
pra românilor ortodocşi din Transilvania. 

ln această perioadă, individualitatea naţională şi religioasă a Bise
ricii greco-catolice părea atunci să nu o salveze în faţa conceptului de „au
tonomie", pe care îl propagase Biserica catolică din Imperiul Austro
U ngar. 

După instaurarea dualismului, pe plan bisericesc, greco-catolicii s-au 
confruntat cu o armă de atac specială: autonomia catolică. A fost vorba 
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de atitudinea preoţilor greco-catolici, şi de faptul că mitropolitul Ioan 
Vancea de Buteasa a considerat la fel ca şi secretarul său, Augustin Bu
lnea, că Roma îl poate ajuta mai mult decât o făceau Viena sau Buda
pesta. 

Din aceste considerente a participat la conciliul Vatican I, observând 
că de fapt organizarea administrativă a Bisericii sale, inclusiv unele ele
mente de dogmă sunt mai puţin cunoscute. Urmaşul lui Ioan Vancea de 
Buteasa, Victor Mihaly de Apşa nu va face greşeala de a cere preoţilor 
„mărturisiri de credinţă" faţă de Roma, pentru că are de luptat direct 
cu această problemă. 

Condiţiile de încorporare a Bisericii greco-catolice în cadrul celei ca
tolice erau pregătite din 1898. Situaţia rămâne nedecisă până la primul 
război mondial. Protestele celor din Blaj au avut urmări nedorite, cum 
a fost „episodul" episcopiei greco-catolice ungare de la Hajdudarag (1911). 

Dornic mereu de echilibru între factorul religios şi cel politic, pe 
care nu-l poate evita, Vaticanul preia şi acum tradiţia unui papă, cum 
a fost Leon XIII, care voia o stabilitate religioasă nu într-un stat, ci în
tr-o anumită parte a Europei, în situaţia în care aici, în plan strict po
litic, se profilau deja marile crize ale imperiilor. 

Raymund Netzhammer, arhiepiscopul catolic de Bucureşti, arăta că 
Leon XIII a fost îndeosebi interesat de a declanşa o nouă „cruciadă". 
„Jahrhunderte lang haben die Katholiker nicht mehr so allgemein und 
so anhaltend ihre Blicke nach dem schismatischen Orient gerichtet, wie 
es gegenwărtig unter dem glorreichen Pontifikate Leon XIII. geschich
tet"7. 

Mai târziu, Pius X a fost şi el preocupat de acest subiect, la fel va 
face şi Augustin Bunea în 1878, când s-a gândit „ ... la înfiinţarea unei 
episcopii unite pentru românii macedoneni"8• 

Roma doreşte să câştige „acest război" al cuvintelor şi al intenţiilor, 
deşi era clar pentru oricine că în regatul României societatea era intere
sată să-şi urmărească dezvoltarea cu toate greutăţile ei, şi nu mai era dis
pusă să se privească strict doar din punct de vedere religios. 

După redactarea memoriului, a urmat prezentarea lui la „Propaganda 
Fide" şi audienţa la papa Pius X. Aceasta a avut loc la 4 mai 1906, şi 
a relevat următoarele: Roma consideră că trebuie să recunoască impor
tanţa limbii liturgice, deci în cadrul Bisericii greco-catolice române aceasta 
trebuie să rămână limba română. 

Interesant este că, spre deosebire de conţinutul memoriului, în au
dienţă Augustin Bunea pune accentul şi pe problemele cele mai impor
tante ale Bisericii sale, discutând următoarele (aşa cum reiese din infor
marea confidenţială făcută la mitropolitul Victor Mihaly de Apşa): apro
barea textului conciliului provincial III, cuprinsul memoriului, urmările 
triste pentru catolicism „ ... dacă se va continua cu introducerea limbii 
maghiare ca limbă liturgică în bisericile greco-catolice"9• Atât de dornic 
să-i vadă greco-catolici pe toţi românii, Augustin Bunea se dovedeşte, pe 
de altă parte, un preot care respectă tipicul Bisericii sale, rămas încă or
todox, mai ales la Roma, amintind papei Pius X că el a săvârşit în 1882 
primul „ ... cea dintâiu liturgie grecească, cântată în biserica mănăstirei 
din Gratta-Ferata"1

0. 
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Mândru că este român şi este fiu al Bisericii unite cu Roma, el se 
întoarce din călătorie, mulţumit de îndeplinirea misiunii oficiale enume
rate mai sus, şi de faptul că a retrăit toate speranţele pe care şi le-a pus 
în sprijinul Romei pentru „salvarea" religioasă a românilor macedoneni 
şi nu numai. 

Ştiind că Memoriul se afla la Viena la Nunţiatura Apostolică, el merge 
la 14-15 mai 1906 la Viena. Aici a aflat că secretarul Nunţiaturii, Rossi 
a fost în audienţă la Francisc-Iosif şi a prezentat situaţia Bisericii greco
catolice din Transilvania, dorinţa ei de a-şi putea ţine un congres propriu. 

Impăratul a răspuns însă arătând că există teama că românii se vor 
folosi de autonomie în scopuri politice, şi a hotărât ca „episcopul român" 
să mai facă un memoriu-cerere pe această temă. Augustin Bunea, aflând 
de rezultatul audienţei, îi declara monseniorului Rossi: „ ... Maiestatea 
Sa ... va fi fost sinistru informat asupra ţinutei politice a Românilor, cari 
nu doresc alta decât asigurarea existenţei naţionale sub sceptrul Maies
tăţii Sale şi a dinastiei Habsburgice căreia Românii, precum în trecut aşa 
şi în viitor, vor fi cei mai credincioşi supuşi"11 • 

Concluzia, surprinzătoare pentru contextul prezentat mai sus, nu este 
deloc optimistă. Ea apare într-o scrisoare trimisă de Augustin Bunea bu
nului său prieten din Bucureşti, Ion Bianu: „ ... noi, Românii, suntem 
foarte puţin sau chiar rău cunoscuţi atât în cercurile bisericeşti, cât şi în 
cele mireneşti din Apus şi că nicăiri ca în Roma ... nu s-ar putea lucra 
cu mai mult succes pentru a informa lumea asupra situaţiei noastre şi 
a o dispune în favorul neamului nostru ... "12• 

Dar, pentru că exista şi aici un dar, el continuă: „Nu ai la ce invidia 
situaţia mea. Ea este grea aici unde suntem cunoscuţi tocmai ca şi la Bu
cureşti, unde prostia şi răutatea zădărnicesc planurile mari pentru feri
cirea neamului nostru. "1:1 

Deci, până la urmă, lucrurile discutate de Bunea au rămas în matca 
lor; de fapt prin atenţia acordată doar Bisericii sale, el s-a făcut partiza
nul, în acel moment, al renunţării la o acţiune „prozelistă" şi al accep
tării unui realism faptic. 

Un alt aspect important se relevă aici, şi anume că, atât Bunea, cât 
şi cei care i-au împărtăşit ideile au reuşit „să-şi tempereze" zelul în cea 
mai corectă tradiţie catolică pentru a observa realitatea românească din 
Imperiul Austro-Ungar, majoritar ortodoxă în ceea ce-i priveşte pe ro
mâni. In perioada la care ne referim, naţiunea română din Transilvania 
avea nevoie de o aprofundare a sentimentului religios, indiferent de nuan
ţele acestuia. 

Trebuie subliniat acest lucru, chiar şi numai pentru a reaminti în
semnătatea legăturii în secolul XX între Biserică şi Naţiune, fundamen
tală pentru ceea ce Nicolae Bălcescu numea „misia" pe care fiecare popor 
c dator a o împlini în lume. 

După călătoria sa la Roma dintre 10 martie şi 9 mai 1906 şi oprirea 
la Viena, într-o altă scrisoare trimisă lui Ion Bianu la Bucureşti din Blaj 
la 21 mai 1906 îl anunţa: „Am să vă comunic lucruri foarte importante 
când voi sosi la Bucureşti. "14 

Alături de Roma, Viena exercita asupra lui Augustin Bunea o atrac
ţie deosebită din mai multe puncte de vedere, dar în primul rând pentru 
că ea simbolizează persoana împăratului. 
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lntr-un articol comemorativ din 1909, semnat de Iulian Florian, se 
arată că -Augustin Bunea avea un sentiment deosebit faţă de tron15• Din
colo de o anumită exagerare, desigur oficială, se pune o problemă deli
cată în ceea ce priveşte sentimentele pe care le-au avut şi le-au păstrat 
faţă de împăratul de la Viena, în cazul nostru longevivul Francisc-Iosif. 

El a fost văzut ca o instanţă supremă, şi până la dualism au fost des
tule situaţii, mai ales politice, care au demonstrat că o nostalgie a „bunu
lui împărat" a fost păstrată de mulţi români. Cu timpul şi-au dat seama 
că au pierdut jucând pe această carte, iar modul în care unul dintre ei 
a apreciat această situaţie voi încerca să-l creionez mai jos. 

Până !a sfârşitul domniei sale, împăratul Francisc-Iosif a fost con
vins că dualismul, spre deosebire de federalism, ar avea mai multe şanse 
pentru menţinerea structurii unui imperiu. Deviza romană a Imperiului 
Habsburgic, „Divide et impera", nu a mai putut fi aplicată în ansamblu, 
deoarece au reuşit mai bine cei care alături de împărat au încheiat pac
tul dualist. 

Celălalt personaj al Casei de Habsburg va deveni arhiducele Fran
cisc-Ferdinand d'Este, prinţ moştenitor după drama de la Mayerlinck şi 
moartea tatălui său la Ierusalim. S-a născut în 1863 şi a fost asasinat îm
preună cu soţia sa, Sofia Chatek, contesă de Hohenberg, la Sarajevo, ceea 
ce a servit ca pretext pentru declanşarea primului război mondial. 

Concepţiile politice ale unchiului şi nepotului nu au găsit, mai ales 
după 1900, nici un mod comun de manifestare. Cum ideile arhiducelui 
au fost făcute cunoscute şi românilor, şi Augustin Bunea va crede în
tr-o intervenţie imperială care să atenueze starea de încordare care cu
prinse naţiunea română din Transilvania şi Banat. 

Prin articolele sale din Unirea, el va încerca să explice „stagnarea" 
mişcării naţionale la început de secol XX prin atenţia insuficientă acor
dată unei dezbateri de ansamblu. 

Are prilejul de a-şi exprima punctul de vedere, ocupându-se de răs
punsul studenţilor maghiari la memorandum-ul studenţilor din Bucureşti, 
şi apoi de cazul Memorandum-ului propriu-zis din 1892. 

Intre 15 august şi 5 septembrie 1891, articolele din Unirea se ocupă 
de primul caz. În opinia sa ar fi trebuit să existe şi un răspuns al stu
denţilor români din Imperiu (acesta va şi veni puţin mai târziu, sub sem
nătura lui A. C. Popovici). Este convins că aceştia nu doresc să creeze 
greutăţi monarhiei austro-ungare, să pregătească de fapt calea spre des
compunerea statului, ci doar să lumineze opinia publică despre stările 
anormale şi grele în care se află o naţionalitate importantă din patria 
noastră" 16 • In final, articolul scoate în evidenţă şi un alt aspect, şi anume 
că, prin rolul „destul de puţin dezinteresat", jucat de Viena în realiza
rea unirii religioase, s-a ajuns la posibilitatea de a trimite bursieri ro
mâni la Roma pentru „Propaganda Fide", Viena şi Lemberg17• 

Ajunge la concluzia că după 1867 apelul la milostivirea împăratului 
începe să nu mai aibă o adevărată acoperire. Articolele scrise acum (în 
1891), referitoare la soarta şcolilor româneşti de după 1880, trag spre o 
concluzie amară: legile sancţionate de împărat înainte şi după 1867 sunt, 
unele, în contradicţie totală, iar politica dusă de guvernul de la Buda
pesta lăsa să se vadă rolul unificator al împăratului, ca fiind strict formaL 
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Această concluzie reiese şi din faptul că legea dualismului din 1867 şi 
cea a naţionalităţilor din 1868, în care garanta deplina manifestare cul
turală a românilor din partea ungară a imperiului, nu au oprit introdu
cerea limbii maghiare în gimnasiile din Beiuş şi Năsăud, patronate de Bi
serica unită. Organizarea unor grădiniţe de copii, cu limba de folosinţă 
maghiară, creşterea forţată a numărului şcolilor de stat, numirea de pro
fesori de către Ministrul de Culte şi Instrucţiune Publică în şcolile con
fesionale, salarii mai mari pentru învăţătorii care predau mai multe ore 
în limba maghiară, etc. 

Anul 1892 a oferit un moment deosebit în istoria românilor ardeleni 
care nu s-a reliefat prin eficacitate, ci prin dovada unei unităţi româ
neşti puternice. Augustin Bunea a cunoscut textul Memorandum-ului 
înainte de prezentarea sa. Articolul de fond din 4 iunie lBD2 din Unirea 
sintetiza astfel situaţia: guvernele de la Budapesta nu soluţionează pro
blema naţională, pentru că au de îndeplinit un singur exemplu, de sor
ginte medievală, cel al regatului Sf. Ştefan. 

Acesta este un lucru de la care nu vor abdica, şi îşi vor însuşi la per
fecţie noul rol politic: în afară liberali şi în interior naţionalişti, dar nu 
în sensul bun al cuvântului. 

Augustin Bunea arată următoarele: „De la inaugurarea erei consti
tuţionale până astăzi, încă nu am avut fericirea de a vedea în fruntea 
ţării un guvern care să fi ştiut pătrunde şi pricepe adevărata stare de lu
cruri sociale, etnice şi religioase din patria noastră." 18 

în 1892 împăratul Francisc-Iosif sărbătorea împlinirea a 25 de ani 
de la încoronarea sa ca rege al Ungariei. S-a serbat totul la Budapesta 
în modul cel mai solemn: „Pretutindeni la jubileu s-a accentuat caraCte
rul maghiar al statului nostru." Mai mult, în alocuţiunea sa monarhul 
„a făcut să respire o deosebită pietate faţă de coroana Sf. Ştefan."19 

Apoi relevă modul în care au fost primiţi la manifestări liderii po
liticii ungari: Apponyi, aclamat pentru că „a acţionat în sprijinul partidei 
naţionale, Ugran Gabor pentru că şi-a impus ca deviză numai uniunea 
personală a Ungariei cu Austria, şi pe Wekerle Sandor pentru că lucrează 
din răsputeri şi pentru neatârnarea Ungariei pe teren economic şi fi
nanciar1102. 

ln aceste împrejurări, acţiunea memorandistă suferă un eşec, pentru 
Bunea destul de previzibil, pentru că ea a considerat ca va căuta dreptate 
şi „vindecarea răului" de care suferă naţiunea română acolo unde se află 
reşedinţa Casei domnitoare, adică la Viena, dar monarhul răspunde în 
Monitorul Oficial că reşedinţa sa pentru Ungaria este Budapesta, care pe 
viitor va purta titlul de „capitală şi reşedinţă" 21 . 

încă din 9 ianuarie 1892 el scria: „Lipsa de sistem, de scopuri defi
nite în mod foarte vag şi mijloace neproporţionate cu scopul, acestea sunt 
cu durerea caracteristica politicii româneşti ... Unii aşteaptă toată mân
tuirea de la un memorand ce ar trebui să se aştearnă la Coroană, alţii 
nu sperează nimic de la memorandu. "22 

Cu toate acestea, a participat la proces, fiind apărătorul din oficiu 
al lui Iuliu Coroianu. 

Din această perioadă se observă că monarhul începe să îndepărteze 
tot mai mult Viena de speranţele românilor. 
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La începutul secolului XX P.N.R. se confrunta mai mult decât înainte 
cu problemele directe ale guvernării maghiare. Cu toate acestea. Viena va 
reveni indirect şi neaşteptat, în persoana noului moştenitor al imperiului, 
Franz-Ferdinand. 

Programul politic al viitorului împărat a avut câteva elemente sta
bile: antimaghiarismul, antisemitismul, iar mai târziu va cuprinde ele
mente liberale, mai ales federalismul. 

Despre dualism considera că a fost o umilire a Vienei, care a condus 
la o „confuzie de idei"23• 

A sprijinit partidul creştin-social al primarului Vienei, Karl Lueger, 
care organiza la Viena manifestaţii sub deviza „Los von Ungarn!"24 

Ruptura cu Franz-Iosif apare evidentă mai ales după 1900, deoarece 
Franz-Ferdinand vedea salvarea imperiului doar pe baza unei soluţii fe
deraliste. 

Imaginea pe care şi-a făcut-o despre reorganizarea statului a fost in
fluenţată şi de un grup de români. Din el, alături de Alexandru Vaida
Voevod, Iuliu Maniu, Nicolae Cristea, A. C. Popovici, făceau parte şi Au
gustin Bunea, împreună cu Miron Cristea. Cartea lui A. C. Popovici, Sta
tele Unite ale Austriei Mari, i-a fost semnalată lui Franz-Ferdinand de 
un apropiat al său, Czernin25• 

Augustin Bunea a intrat în legătură cu centrul de la Belvedere prin 
intermediul lui Alexandru Vaida-Voevod. 

Ambii au fost buni pledanţi ai cauzei românilor, cu atât mai mult cu 
cât posibile contacte politice directe ale arhiducelui cu românii au fost 
zădărnicite. Astfel, în timp ce acesta traversa Transilvania pentru a se 
întâlni cu regele şi regina României la Sinaia, a observat că românii, adu
naţi în gări pentru a-l saluta, au fost împrăştiaţi, în faţa sa, de jandarmii 

Franz-Ferdinand considera că o reformă şcolară şi chiar una a vo
tului universal ar oferi şanse politice reale şi nemaghiarilor. 

In discuţiile sale cu regele Carol I şi cu Ion C. Brăti<A'lu, despre ,,tra
tamentul" românilor din Ungaria şi Transilvania s-a lansat ideea că Ro
mânia ar putea juca rolul unei Bavarii în Imperiul Habsburgic. Czernin 
era încântat în 1914, deci mult mai târziu, de ideile lui Nicolae Filipescu, 
care va pomeni de posibilitatea intrării Transilvaniei în componenţa Ro
mâniei, iar aceasta la dorinţa sa, s-ar fi unit cu monarhia austriacă; un 
lucru totuşi greu de acceptat de ambele părţi.27 

In acest timp, românii erau optimişti pentru motivul că li se oferea 
prilejul de a fi remarcaţi. 

Primul pas este făcut în 1907 de Alexandru Vaida-Voevod. In scri
soarea sa explicativă din 1941 arată cum au început şi au decurs audien
ţele rom[meşti la palatul Belvedere. El este cel care i-a mijlocit şi lui 
Augustin Bunea o audienţă la arhiduce. 

Este probabil primul membru al capitlului din Blaj primit de Franz
Ferdinand. In viitor se pregătea o situaţie asemănătoare pentru episco
pul unit de Oradea-Mare, Demetriu Radu28• 

In timpul audienţei, Augustin Bunea împreună cu Miron Cristea, din 
partea B.O.R., au încercat să răspundă cât mai bine la chestiunile discu
tate. Bunea a prezentat mai ales nerespectarea drepturilor româneşti şi 
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situaţia presei româneşti, a cărei existenţă este aproape sufocată de 
cenzură. 

Arhiducele le-a arătat că el simpatizează cu cauza românilor şi a 
slovacilor, şi a cerut celor doi, lui Augustin Bunea şi lui Miron Cristea, 
secretar mitropolitan la Sibiu, să împărtăşească gradat planul său. El con
sidera că ţăranii îl iubesc, şi cerea de la ei, în primul rând, credinţă. 

„Clerul are o mare importanţă şi influenţă asupra poporului. Voi, ca 
reprezentanţi ai celor două Biserici române, să îndrumaţi poporul spre 
menţinerea unui spirit dinastic. 1129 

In unele lucrări referitoare la această problemă, se afirmă la un mo
ment dat că atenţia acordată românilor era egală uneori cu cea a slavi
lor, care era predominantă. Nu este de neglijat nici faptul că din 13 per
soane aparţinând naţionalităţilor consultate de cercul de la Belvedere, doar 
5 erau români3°. 

Atentatul de la Sarajevo a înlăturat planurile federaliste ale lui Franz
Ferdinand, dar a dus şi la disoluţia Imperiului Austro-Ungar. A fost în 
l!J18 o ocazie unică pentru romJ.ni de a-şi impune punctul de vedere, o 
soluţie unică pentru existenţa unui stat naţional unitar român. 

O altă idee interesantă din publicistica lui Augustin Bunea scotea în 
evidenţă şi o altă comparaţie interesantă pentru români, cu austriecii din 
Tirol, pătrunşi încă de importanţa ideii de sorginte medievală şi nu nu
mai, după care monarhul ţi-l dă Dumnezeu. Articolele sale şi atitudinea 
sa generală nu sunt contrare acestei optici în primă instanţă, dar tot 
atât de adevărat este faptul că „logica istoriei cere ca fiecărui popor să 
i se facă dreptate"31• 

In încheiere ies în evidenţă trei lucruri, şi anume: Augustin Bunea 
merită afirmaţia după care „loialitatea fără pereche înnăscută a poporu
lui (român) şi-a aflat expresia cea mai pronunţată în marele patriot ro
mân, canonicul Augustin Bunea". Dar afirmaţia următoare a lui Iulian 
Florian, publicată în Răvaşul din Cluj, şi anume că „singura cale ce poate 
duce la fericire poporul nostru este cea către Tron, alipirea către Casa 
de Habsburg ... "32 trebuie privită nuanţat. 

Afirmaţia după care „Această învăţătură respiră din toate scrierile 
sale" o consider cerută doar de caracterul oficial al comemorării. Ea are 
doar o acoperire parţială, atunci când Augustin Bunea a reluat rolul Ca
sei de Habsburg în realizarea unei alte viziuni politice, religioase şi cul
turale asupra românilor33 • 

Trebuie înţeleasă această atitudine într-o perioadă când ideea de 
schimbare politică era deja larg cunoscută, iar principalul promotor din 
sfera românească era A. C. Popovici, autorul lucrării Statele Unite ale 
Austriei Mari, cunoscută şi adnotată de Franz-Ferdinand. 

In general pentru intelectuali din generaţia sa nu s-a pus încă pro
blema despărţirii de Casa de Habsburg, ci doar aceea a alegerii nu numai 
a persoanei conducătoare, ci şi a unei alte posibilităţi de existenţă na
ţională. 

Am încercat în r<:îndurile de mai sus să ofer o frântură din activi
tatea complexă şi interesantă pe care a desfăşurat-o Augustin Bunea, 
prin aceste două momente, la Roma şi Viena. De fapt, aceste două centre 
ale politicil şi civilizaţiei europene au reliefat următoarele: echilibrul pa-
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litic îl urma îndeaproape pe cel religios, acesta din urmă având un rol 
fundamental, iar din punctul său de vedere, Augustin Bunea a încercat 
să realizeze între Roma şi Viena o „filieră" românească. 

Persoana arhiducelui Franz-Ferdinand a slujit un timp această con
cepţie pentru că, şi aceasta ar fi una din puţinele asemănări cu Franz
Iosif, legătura dintre Casa de Habsburg şi Roma trebuia să rămână pu
ternică. 

Lui Augustin Bunea i s-a rezervat un rol pe care şi l-a dorit şi ac
ceptat, şi anume de martor la o serie de fapte sau procese istorice, aflate 
unele la începutul derulării lor oficiale. Ca martor este important şi pen
Uru noi acum, deoarece aşa cum s-a spus, după moartea sa, la 30 no
iembrie 1909, ca şi celelalte personaje istorice pe care le-a cunoscut, el 
va rămâne „ ... al istoriei "34• 
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AUGUSTIN BUNEA - UN CANONIQUE DE BLAJ A ROME ET 
Â VIENNE 

(ResumeJ 

Dans cet article l'auteur present quelques aspects de l'activite complexe et 
interesante d'Augustin Bunea, surtout a Rome et Vienne. En fait ces deux centres 
de la politique et de la civili'sation europeenne ont mis en evidence Ies aspects 
suivants: equilibre politique suivait prochement celui religieux, ce-ci ayant un rol 
fundamental. De son point de vue, August:'n Bunea a essaye realiser une „filiere" 
roumaine entre Rome et Vienne. 

https://biblioteca-digitala.ro




